
 

 

PÖYTÄKIRJA 17.12.2024  
 
Aika: Tiistai 17.12.2024 klo 9–12 
Paikka: Park Hotelli, Tornio   
Osallistujat: Timo Jokelainen, Marita Thelin, Elli-Maria Kultima, Kalervo Aska, Birgitta 
Isaksson, Bengt Niska, Matti Myllykangas, Aino Hyöppinen, Birgit Niva, Andreas Broman, 
Annika Sallisalmi, Simja Lempinen, Kati Snäll     
 
 
 
1. Kokouksen avaus 

Puheenjohtaja avasi kokouksen klo 9 ja toivotti kaikki tervetulleiksi vuoden viimeiseen 
kokoukseen. 
 

2. Päätösvaltaisuuden toteaminen 
Kokous todettiin päätösvaltaiseksi kaikkien jäsenten ollessa paikalla. 
 

3. Esityslistan hyväksyminen 
Esityslista hyväksyttiin. 

 
4. Edellisen kokouksen pöytäkirja 

Pöytäkirja 26.9.2024 kokouksesta on hyväksytty sähköisesti.  
 

5. Seuraavat kokoukset 
Alustava ehdotus komission mahdollisiksi kokouspaikkakunniksi vuonna 2025 ovat 
Kolari, Övertorneå, Pello, Pajala ja mahdollisesti myös ekskursio. Keskustelua käytiin 
asiasta ja kokouspaikkakunniksi ehdotettiin Pelloa ja Muoniota. Tutustumista Tornionjoen 
pääkalastukseen, soutukalastukseen, ehdotettiin yhden kokouksen kohteeksi. Muoniossa 
on kalakirjasto, minne komissio voisi tutustua kokouksen yhteydessä. Komissio on 
myöntänyt rajajokiavustusta kalakirjastolle ja he ottavat mielellään komission vastaan 
vierailulle.  
Päätös: Seuraava kokous pidetään 30.1.2025 Haaparannalla, jolloin tilinpäätös ja 
toimintakertomus vuodelle 2024 hyväksytään. Kokouspaikkakunnat myöhemmille 
kokouksille päätetään tulevissa kokouksissa.    
 

6. Komission järjestämä Tuulivoima ja vaelluskalat -seminaari Kemissä 8.-9.10.2024 
Simja esitteli yhteenvedon palautteesta, jonka osallistujat ovat jättäneet seminaarista. 
Palaute oli erittäin positiivista ja myös parannusehdotuksia saatiin. Medialle toimitettiin 
tiedote sekä ennen seminaaria että seminaarin jälkeen. Seminaarin esitelmät ja muu 
materiaali löytyvät komission kotisivuilta Tapahtumat -osiosta. 
 

7. Sidosryhmien järjestämä lohiseminaari, Olos-hotelli Muonio 23.-24.10.2024 
Simja esitteli yhteenvedon seminaarista. Ensimmäinen päivä oli sidosryhmien esitelmiä ja 
toisena päivänä oli työpajoja, joissa keskusteltiin toimenpiteistä lohen pelastamiseksi. 
Komissio on auttanut järjestelyissä, mm. kääntämällä materiaalia ja mediatiedotteita. 
Seminaarin esitykset ja muu materiaali löytyvät komission kotisivuilta Tapahtumat-
osiosta. 

 
8. Kukkolankosken ja Korpikylän osakaskuntien, Kukkola fiskesamfällighetin ja Matkakoski 

fiskeföreningin aloitteesta järjestetty vaellussiikakantaa ja kalastuksen säätelyä koskeva 
keskustelutilaisuus pidettiin etäyhteydellä 3.12.2024. Annika teki yhteenvedon 
keskustelusta. Sihteeristö avusti teknisesti. Keskustelu jatkuu tammi-helmikuussa 2025, 
mm. mahdollisista tutkimustarpeista. Kokouksessa esitetty aineisto löytyy komission 
kotisivuilta Tapahtumat -osiosta.   



 

 

 
9. Rajajokiavustus 2025. Tiedotus, hakuaika, hakemusten käsittely 

Kati tiedotti, että hakuilmoitukset ovat valmiit ja ne lähetetään printtimedioihin 
julkaistaviksi tammikuun ensimmäisiin lehtiin. Haku aukeaa tammikuun alussa ja päättyy 
10.2.2025. Hakuajan päätyttyä työryhmä (komission varsinaiset jäsenet pois lukien 
puheenjohtajat) käy hakemukset läpi ja päättää avustuksen jakamisesta. 
Päätös: Sihteeristö toimittaa laaditun ilmoitusaineiston printtimedioihin NSD, 
Haaparannanlehti, Lapin Kansa, Lounais-Lappi, Meän Tornionlaakso ja Enontekiön 
Sanomat. Ilmoitus julkaistaan myös komission kotisivulla ja sosiaalisen median tilillä 
joulukuussa.  
 

10. Vuoden 2025 toimintasuunnitelma, liite 10 
Käytiin alustava keskustelu aktiviteeteista vuodelle 2025 ja toimintasuunnitelmasta 
päätetään helmikuussa. Komission jäseniä pyydetään toimittamaan ehdotukset 
toimintasuunnitelmaan viimeistään 10.1.2025. Sihteeristö kokoaa ehdotukset ja tekee 
yhteenvedon tammikuun kokoukseen. 

 
11. Kuuleminen vesienhoidon keskeisistä kysymyksistä, Perämeren vesienhoitoalue ajalla 

1.11.2024 – 30.4.2025. Aiheesta on toimitettu sähköposti komissiolle 3.12.2024 ja 
lausuntoluonnos laaditaan vuoden 2025 puolella kommentoitavaksi.  

 
12. Luonnonvarakeskuksen tiedustelu 4.12.2024 mahdollisesta komission tuesta 

kalastotutkimukseen (vaellussiika, osarahoitus), liite 12. Annika kertoi taustasta ja tämä 
on periaatteellinen tiedustelu kiinnostuksesta rahoittaa tällaisia hankkeita. 
Päätös: Komissio suhtautuu positiivisesti kalastotutkimuksiin ja päättää rahoituksesta 
hankekohtaisesti suunnitelman pohjalta. Komissiolla on erillinen rahasto tällaisia 
hankkeita varten. Komissio toivoo, että rahoitettavat hankkeet ovat muodoltaan 
rajanylittäviä. 

 
13. Confluence-ohjelma komission tiedostojen jakamiseen  

Ensin kartoitettiin tarve yhteiselle alustalle, missä tiedostoja voi tallentaa ja muokata. 
Komissio oli yksimielinen siitä, että yhteiselle alustalle tiedostojen jakamiseen on tarvetta. 
Keskustelun aikana tultiin siihen tulokseen, että Teams voisi olla sopiva alusta. Teams-
palvelua voi käyttää tiedostojen tallentamiseen ja muokkaamiseen sekä osallistumiseen 
kokouksiin etäyhteyksillä. Sihteeristö jatkaa valmisteluja yhteisen alustan löytämiseksi. 
Tietoturvakysymys on tärkeä ottaa huomioon. 

 
14. Viestintä  

Komission kotisivulle on luotu uusi Tapahtumat -välilehti, jonne tallennetaan materiaalit 
eri tapahtumista. Komissiolla on tili Bluesky-somealustalla, X-tili on passiivinen. LinkedIn-
tili on myös perustettu mutta siellä ei toistaiseksi ole sisältöä. Olennaiset asiat pyritään 
julkaisemaan sometileillä, mm. tapahtumat, lausunnot ja rajavesistöön liittyvät asiat. 
Käytiin keskustelua eri somealustojen käytöstä. Kohderyhmät tulisi tunnistaa ja sisältöä 
tulisi tuottaa sen mukaan eri kanavissa. Myös Facebook ja Instagram voisivat olla hyviä 
vaihtoehtoja. Komission on tarve olla näkyvä siellä, missä ihmiset ovat ja tämä tarkoittaa 
useampia alustoja. Kanslia työstää viestintää ja päättää, mitä alustoja käytetään. 

 
15. Henkilöstöasiat 

Kanslia on kiinni 27.12. ja 30.12. ja on auki 2.1.2025 lähtien. 
Ahlstrandin muistaminen on joululounaan yhteydessä, Camilla on kutsuttu lounaalle. 

 
16. Lausuntopyynnöt ja tiedoksi tulleet päätökset, liite 16  



 

 

Komissiolle on lähetetty lausuntopyyntö koskien Karhakkamaan tuulivoimahankkeen 
täydentävää ympäristövaikutusten arviointia ja puheenjohtaja totesi, että komission tulisi 
lausua kaikkiin hankkeisiin, joilla on rajanylittäviä vaikutuksia.  
 
Keskusteltiin lausuntoluonnoksesta koskien Simon kalankasvatuslaitosta ja 
puheenjohtajan näkemyksen mukaan lausunto eriää huomattavasti komission 
aikaisemmista lausunnoista sen voimakkaan vastustuksen vuoksi. Puheenjohtaja 
ehdottaa lausuntoa muutettavan niin, että varovaisuutta pitää noudattaa mutta emme voi 
ottaa näin jyrkästi kantaa. Puheenjohtajan mielestä kalankasvatuslaitos on 
rinnastettavissa kaivoshankkeisiin ja pitäisi lausua samalla tavalla. Asiantuntija oli sitä 
mieltä, että kalankasvatuslaitos ehdotetulla paikalla on erittäin huono ajatus, ja meillä on 
syytä olla erittäin kriittisiä tällä kertaa. Päätettiin muuttaa lausunnon sanamuoto 
vastaamaan aikaisempia lausuntoja ja painottaa varovaisuutta.  

 
17. Valtion aluehallinnon uudistus (Suomi). Puheenjohtaja tiedotti, että uudistus etenee ja 

tästä tiedotetaan lisää seuraavassa kokouksessa. 
 

18. Kokoukset ja seminaarit. Tiedoksi.   
 
Tulevat: 
14.1.2025 Sihteeristön/puheenjohtajien tapaaminen ministeriöiden kanssa, etäkokous 
 
Sihteeristöllä ja puheenjohtajilla etäkokoukset joka toinen viikko 
 
Menneet: 
2024-10-8,9 Merituulivoimaseminaari, komissio järjestäjänä, Kemi 
2024-10-23,24 Save the Salmon lohiseminaari, useita järjestäjiä, Olos, Muonio. 
Thelin/Broman/Lempinen/Snäll/Aska/Myllykangas/Niska 
2024-10-23,24,25 UNECE MOP10, Slovenia, Ljubljana. Rajavesistösopimuksen 10. 
osapuolikokous. Sallisalmi  
2024-10-24 Tornionjoen tulvaryhmä, Lapin ELY-keskus 
2024-11-12 Ympäristöministeriön webinaari ennallistamissuunnitelmasta. Sallisalmi, Snäll 
2024-11-21 YVA ry-webinar, ympäristövaikutusten arvioinnista. Sallisalmi 
2024-11-27 Vesienhoito, yhteyshenkilötapaaminen, etäkokous. Snäll 
2024-11-27,28 Merialuesuunnittelu, Helsinki. Sallisalmi 
2024-12-03 Vaellussiian tilanne, kysymykset tutkijoille, UNESCO-hankkeen vaihe. Sallisalmi, Snäll 
2024-12-11 Transnature-tutkimuksen sidosryhmähaastattelu rajanylittävästä luonnonsuojelusta, 
Lapin yliopisto. Aska, Jokelainen, Sallisalmi 
 

19. Muut asiat 
 

- Puheenjohtajaa on haastateltu pienydinvoimalasta Torniossa (LUT-yliopisto). 
- Meri-Lappi -ilmoituslehteen on toimitettu aineistoa komissiosta, merituuliseminaarista 

ja rajajokiavustuksesta marraskuussa, julkaisupäivämäärä 12.12.2024, liite 19. Linkki 
näköislehteen: https://www.merilappi.com/nakoislehti-ja-mediakortti/  

- Atte Juutinen on nimitetty pysyväksi asiantuntijaksi komissioon ajalle 1.1.2025 – 
31.12.2027.  

- MMM on lähettänyt sidosryhmille kyselyn Itämeren lohikantojen vahvistamisesta. 
Kyselyn avulla MMM haluaa kerätä kattavasti sidosryhmien ehdotukset niistä 
toimenpiteistä, joihin niiden näkemysten mukaan tulisi ryhtyä lohikantojen 
vahvistamiseksi kalastusta säätelemällä. Vastausaikaa on 10.1.2025 asti ja kysely 
löytyy osoitteesta: https://link.webropolsurveys.com/S/20067D6CEC2378C9 

- Marita kiitti Timoa puheenjohtajuudesta vuonna 2024 ja odottaa innolla omaa 
puheenjohtajakauttaan vuonna 2025. 

 
20. Kokous päätettiin klo 12. Puheenjohtaja kiitti osallistujia ja toivotti kaikille hyvää joulua. 

https://www.merilappi.com/nakoislehti-ja-mediakortti/
https://link.webropolsurveys.com/S/20067D6CEC2378C9

